

KONTROVERSI LOTERI KEBAJIKAN MASYARAKAT
DI ANTARA 1958 - 1960 MELALUI AKHBAR
UTUSAN MELAYU

OLEH

AMIN ZAKI BIN MOHAMMAD YUSOF
(NO. MATRIK 23069)

PUSAT PENGAJIAN ILMU KEMANUSIAAN
UNIVERSITI SAINS MALAYSIA
PULAU PINANG
1992

ARKIB

rb
fAC895
M22A517

KANDUNGAN

	MUKASURAT
SEKAPUR SIRIH	
LATAR BELAKANG	1
BAB 1 PENUBUHAN LEMBAGA LOTERI KEBAJIKAN MASYARAKAT	4
2 SUMBANGAN LEMBAGA LOTERI KEBAJIKAN MASYARAKAT	8
3 KONTROVERSI TERHADAP LOTERI KEBAJIKAN MASYARAKAT	14
PENUTUP	40
LAMPIRAN 1 SOCIAL AND WELFARE SERVICES LOTTERIES BOARD ACT 1950-1962 (REVISED - 1981)	
2 ANGGARAN PERBELANJAAN PERSEKUTUAN BAGI TAHUN 1950	
3 ANGGARAN PERBELANJAAN - DARURAT	
4 ANGGARAN PERBELANJAAN - KEBAJIKAN SOSIAL	
5 ANGGARAN PERBELANJAAN - PENDIDIKAN	
6 ANGGARAN PERBELANJAAN - PERUBATAN DAN KESIHATAN	
RUJUKAN	

SEKAPUR SIRIH

Saya mengambil kesempatan ini untuk merakamkan penghargaan yang tidak terhingga kepada semua pihak yang telah membantu saya menjayakan kajian ini. Ucapan ini saya tujukan khas kepada Professor Cheah Boon Kheng, selaku Pensyarah dan Penyelaras Kursus HSM 412/4 Dokumen Dalam Sejarah Malaysia yang telah memberi bimbingan kepada saya di dalam menjalankan kajian mengenai tajuk ini. Di samping itu, kepada Encik Abu Shah bin Rahmat, Pengurus Besar, Lembaga Loteri Kebajikan Masyarakat, yang membantu dan membenarkan saya mendapatkan maklumat untuk kajian ini. Tidak lupa juga kepada Puan Chang Siew Lye dan kakitangan perpustakaan USM yang membantu saya mengendalikan microfilm untuk menjalankan kajian ini. Kepada yang berkenaan saya ucapkan terima kasih.

Amin Zaki bin Mohammad Yusof

Mac 1992

LATAR BELAKANG

Loteri Kebajikan Masyarakat telah menjadi isu yang kontroversi sekitar tahun 1958 hingga 1960. Tinjauan melalui akhbar Utusan Melayu dalam jangka waktu tersebut menunjukkan isu yang di timbulkan adalah tertumpu pada soal halal-haramnya loteri dan wang daripada loteri tersebut dari kaca mata Islam dan masyarakat Islam di Tanah Melayu. Akhbar Utusan Melayu yang sangat berpengaruh di kalangan masyarakat Melayu pada masa itu telah memainkan peranan menimbulkan isu tersebut melalui ruangan berita, medan pembaca dan lidah pengarang. Justeru itu, apabila soal yang berkaitan dengan agama dipersoalkan melalui media massa ini, maka masyarakat Melayu secara spontan menunjukkan reaksi terhadap isu tersebut. Ini kerana mereka menganggapnya sebagai satu isu yang sensitif.

Akhbar ini juga menjadi gelanggang perdebatan di antara golongan yang membidas dan yang mempertahankan kewujudan loteri tersebut. Mereka ini terdiri daripada orang perseorangan, alim-ulama dan ahli Majlis Agama Islam. Pendapat mereka disiarkan

melalui ruangan medan pembaca dan liputan berita. Sementara ruangan lidah pengarang pula membuat ulasan terhadap isu yang diperdebatkan itu. Perdebatan ini semakin hangat apabila pihak yang terlibat cuba mempertahankan pendapat masing-masing melalui akhbar ini.

Golongan yang membidas kegiatan loteri berpendapat bahawa ia adalah sejenis judi. Oleh itu mereka menganggap bahawa kegiatan tersebut adalah haram. Bagi golongan yang mempertahankannya pula berpendapat bahawa ia tidak haram kerana tujuannya adalah untuk membuat kebajikan dan terdapat beberapa ciri yang membezakannya daripada kegiatan judi.

Walaupun ia menjadi isu yang hangat, namun pihak kerajaan sebagai pihak yang bertanggungjawab terhadap loteri tersebut tidak mengeluarkan kenyataan mengenainya. Sebaliknya, mereka seolah-olah membiarkan isu ini diperdebatkan dan mengharapkan ia akan mendapat penyelesaian secara tersendiri kerana secara tidak langsung perkara ini telah membabitkan golongan alim-ulama. Sebagaimana yang dijangkakan golongan ini telah memberi pendapat

dan mengeluarkan fatwa berhubung dengan isu tersebut.

Untuk meninjau kontroversi tersebut, kajian ini akan menyorot kembali penubuhan Lembaga Loteri Kebajikan Masyarakat serta sumbangannya kepada masyarakat. Pempuan kajian ini adalah kepada liputan akhbar Utusan Melayu di antara 8 April 1958 hingga 4 Ogos 1960 mengenai isu ini.

Ini tidak bermakna bahawa selepas 1960 isu ini telah berakhir. Sebaliknya ia masih diperkatakan walaupun tidak sehangat tahun-tahun sebelumnya. Walaubagaimana pun pada 4 April 1990 barulah ada tanda-tanda yang menunjukkan isu ini akan berakhir ekoran daripada pengumuman Encik Daim Zainuddin, Menteri Kewangan ketika itu, bahawa kegiatan Loteri Kebajikan Masyarakat akan diberhentikan mulai bulan September 1990. Tindakan ini dibuat oleh pihak kerajaan akibat desakan berterusan daripada masyarakat Islam dan peranan akhbar Utusan Malaysia yang menimbulkan isu perjudian sehingga berjaya menjadi kempen anti-judi termasuk Loteri Kebajikan Masyarakat.¹

1. S.Jayasankaran, " And the Winner is", dlm. Malaysian Business, Berita Publishing Sdn. Bhd., Kuala Lumpur, May 1-15, 1990, ms.49